
CONSELL EXECUTIU EXTRAORDINARI 
Palma, 23 d’abril de 2010 

(Acta aprovada dia 16/07/2010) 
 

 

Lloc:    Sala d’actes de la FELIB 

Inici:   12.15 h 

Finalització:   14.45 h 

 

Assistents: 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i president. 

Sr. Josep Carreres Coll, batle de Ferreries i vicepresident segon. 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i vicepresident tercer. 

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de Maó i vocal. 

Sr. Llorenç Carretero Tudurí, batle de Sant Lluís i vocal. 

Sr. Guillem Bernat Ferrer, regidor de l’Ajuntament de Sóller i vocal. 

Sra. Joana Maria Borràs Bosch, tinenta de batlessa, en representació de la Sra. Aina 

Calvo Sastre, batlessa de Palma i vocal. 

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal. 

Sr. Francesc Miralles Mascaró, batle d’Algaida i vocal. 

Sr. Joan Juan Pons, batle de Campos i vocal. 

Sr. Vicenç Costa Costa, regidor de l’Ajuntament de Sant Antoni de Portmany, en 

representació del Sr. José Sala Torres, batle de Sant Antoni de Portmany i vocal. 

Sr. Joan Jaume Mulet, batle de Llucmajor i vocal. 

Sr. Joan Rotger Seguí, batle de Selva i vocal. 

Sr. Antoni Palerm Milla, regidor de l’Ajuntament de Banyalbufar, en representació del   

Sr. Mateu Ferrà Bestard batle de Banyalbufar i vocal. 

Sr. Llorenç Bosch Lliteras, tinent de batle de Manacor, en representació del Sr. Antoni 

Pastor Cabrer, batle de l’Ajuntament de Manacor i vocal.  

 

Hi actua de secretària la Sra. Joana Alomar Serra. 
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Excusen l’absència: 

Sr. Joan Carles Verd Cirer, batle de Sencelles i vicepresident primer. 

Sr. Rafael Torres Gómez, regidor de l’Ajuntament d’Inca i vocal. 

Sr. Juan Cabrera Valenzuela, batle des Castell i vocal. 

Sr. Santiago Pizarro Simón, tinent de batlessa de l’Ajuntament d’Eivissa i vocal. 

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal. 

Sra. Pilar Carbonero Sánchez, batlessa de Ciutadella i vocal. 

Sr. José Ramón Bauzá Díaz, batle de Marratxí i vocal. 

Sr. Josep Marí Ribas, batle de Sant Josep de sa Talaia i vocal. 

Sr. Joan Amengual Horrach, batle de Campanet i vocal. 

Sra. Sonia Cardona Ferrer, vicepresidenta primera del Consell Insular de Formentera i 

vocal. 

Sr. Bernat Coll Ramon, batle de Lloseta i vocal.  

Sr. Martí Torres Valls, batle de Santa Margalida i vocal. 

Sr. Josep Oliver Rebassa, batle de Sineu i vocal.  
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Per indicació del president, us convoco a la reunió EXTRAORDINÀRIA 

del CONSELL EXECUTIU  que tindrà lloc el proper 23 d’abril  de 2010 a 

les 12.00 hores en primera convocatòria i a les 12.15 hores en segona 

convocatòria, a la sala d’Actes de la Felib amb l’ordre del dia següent: 

 

1. Presentació de la Fundació Banc de Sang i Teixits de les Illes 

Balears del sistema hemoteràpic balear. Necessitats de sang i teixits a 

les Balears i el paper dels ajuntaments.  

2. Visita de la consellera de Turisme, la senyora Joana M. Barceló 

Martí, per tractar el temes de Pla Renove i l’Estratègia Turística. 

3. Assumptes de tràmit. 

Precs i preguntes. 

 

 

 

Joana Alomar Serra 

Secretària General. 

 

Palma, dia 16 d’abril de 2010. 
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INICI DE LA SESSIÓ 

El president dóna la benvinguda als assistents i agraeix la presència del Doctor Josep 

Muncunill Ribas, Director-Gerent de la Fundació Banc de Sang i Teixits de les Illes 

Balears.  

 

1. PRESENTACIÓ DE LA FUNDACIÓ BANC DE SANG I TEIXIT S DE LES ILLES 

BALEARS DEL SISTEMA HEMOTERÀPIC BALEAR. NECESSITATS  DE SANG I 

TEIXITS A LES BALEARS I EL PAPER DELS AJUNTAMENTS.  

 

Pren la paraula el Dr. Muncunill i explica quina és la missió de la Fundació Banc de 

Sang i Teixits de les Illes Balears. Fa una breu exposició de l’evolució de les donacions 

a Balears i la taxa de donació  per municipi. Comenta quines serien les possibles 

estratègies per augmentar la taxa de donació i, finalment, ofereix els seus serveis als 

municipis i es posa a disposició d’aquests. 

 

El president acomiada al  Dr. Muncunill i al seu equip, i reitera l’agraïment per la visita 

realitzada. 

 

 

2. VISITA DE LA CONSELLERA DE TURISME, LA SENYORA J OANA M. 

BARCELÓ MARTÍ, PER TRACTAR ELS TEMES DE PLA RENOVE I 

L’ESTRATÈGIA TURÍSTICA.  

 

El president dóna la benvinguda a la consellera de turisme, la senyora Joana M. 

Barceló Martí, i exposa que ha vingut a explicar els plans immediats que afecten als 

municipis. 

La senyora Barceló agraeix la presència dels assistents i comenta que és un plaer 

poder realitzar aquesta visita. Exposa que els destins competents són millors que el 

nostre producte turístic, i els municipis tenen un gran paper en quan a aquest aspecte. 

Informa dels canvis que s’estan portant a terme des de la conselleria de Turisme: 

reestructuració del Institut Balear de Turisme (IBATUR) per simplificar l’administració i 

ser capaços de gestionar amb un únic organisme, la promoció, comercialització i 
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gestió dels serveis turístics, introduint dins el Consell de participació als Consells 

Insulars, ja que aquesta serà una competència a transferir. Comunica que durant la 

següent setmana se’ls farà arribar aquesta proposta per conèixer la posició de la 

Federació. Alhora comunica la reestructuració de l’Escola d’Hosteleria, que actualment 

depèn d’un conveni entre la Universitat de les Illes Balears, la conselleria de Turisme i 

amb menor proporció de la conselleria de Treball i Formació. Es pretén que sia una 

eina de potenciació de formació, no només amb titulacions pròpies, sinó gestionant de 

forma activa els programes i recursos de la conselleria de Treball i Formació per a 

persones aturades, per tal que amb certificacions es pugui arribar a  distints indrets, 

comarques i illes, i sempre amb un paper actiu. Alhora es modifica el consell de 

participació de l’Escola d’Hosteleria i el Consell de Participació i es demanarà a la 

Federació el seu parer.  

Informa també de tota una sèrie de convocatòries, que es presentaran més endavant, 

per la creació de producte: música, cultura, nàutica, etc, per tal de millorar 

infraestructures i articular esdeveniments per definir aquests productes turístics. 

Comenta que hi ha, des del 2005, una lenta pèrdua de competitivitat en el sector 

turístic, i això recau en un Producte Interior Brut cada vegada més baix, pèrdua de 

rendibilitat a les empreses, ocupació més baixa i creixement de l’estacionalitat de 

forma preocupant, que tot això dóna lloc a una precarietat laboral, baixa formació, 

competència en preu i una baixa reinversió en els establiments d’allotjament. Comenta 

que hi ha un greu problema que s’intentà solventar amb el Decret Nadal, però cada 

expedient a analitzar de més de 10 anys d’antiguitat no s’adequa a la legalitat vigent, 

perquè s’han anat realitzant modificacions i/o reformes. Actualment es permet 

modificar però no l’enderrocament total de l’estructura perquè amb les noves lleis es 

perdien places. Informa que des de la Conselleria es primordial realitzar una passa 

endavant assumint el que hi ha construït fins a l’actualitat i gestionar-ho de la millor 

manera possible. Tot seguit demana l’opinió dels municipis en quan a aquest 

plantejament exposat. 

 

El senyor Albertí informa que ell ha fet molta feina en aquest sector, i que els hotelers 

s’han endut els diners invertint fora. 

 

La senyora Barceló comenta que s’ha de ser capaç de mirar endavant i que el 

ressentiment no ens portarà enlloc, que és responsabilitat de tots gestionar el present i 

futur dels pobles. 
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El senyor Carretero recalca que val la pena mirar endavant i ser capaços d’esborrar tot 

el que s’ha realitzat fins a l’actualitat. 

 

El senyor Palerm exposa que també s’ha de solventar l’entorn dels edificis realitzant 

millores paisatgístiques. 

 

El senyor Jaume comenta que el municipi de Llucmajor és un model turístic dels anys 

seixanta que ha finalitzat en no-res. Comenta que fa sis anys es feu, junt amb altres 

administracions, un pla de reconversió. S’han d’unificar esforços independentment del 

color polític. 

 

El senyor Juan exposa que el municipi de Campos és una part del producte turístic 

amb 7.5 kilòmetres de platges, però no disposa de cap plaça turística.  

 

La senyora Barceló exposa que actualment les places turístiques suposen una càrrega 

de costs als municipis. S’han de plantejar equilibris entre els municipis i les illes. 

Recalca que el turisme va canviant, que actualment no es tria un destí turístic per 

l’hotel sinó per la identitat de la destinació.  

 

El president valora la presència de la consellera per explicar el que s’està realitzant a 

la conselleria de Turisme, i informa de la importància d’anar seguint aquestes 

propostes.  

 

El senyor Rotger comenta que plantejar el debat és una obligació i pertoca a la 

conselleria plantejar-ho. Comenta que les lleis urbanístiques són lleis sectorials. 

 

El senyor Miralles sol·licita un retorn al municipi mitjançant la fiscalitat, recaptant no 

només del turista sinó també de la industria hotelera, per tal de rehabilitar espais. 

 

El senyor Bosch recalca que l’exposició de la consellera ha estat molt realista, però és 

el moment de realitzar una passa més, esbrinant quina serà la visió de futur de les Illes 

Balears, establint una fulla de ruta i de treball.  
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La senyora Barceló informa que la fulla de ruta està ben establerta. El model d’aposta 

és un model vàlid i obligat perquè és el que més ocupació i estabilitat proporciona. 

S’ha de partir de la realitat construïda fins a l’actualitat ja que no hi ha temps de 

començar de nou, sinó que s’ha de rehabilitar el que es té fins a l’actualitat. 

 

El president dóna les gràcies a la senyora Barceló i es posa a la seva disposició. 

 

 

3. ASSUMPTES DE TRÀMIT. 

 

 3.1 RECLAMACIÓ DEFENSA DE L’AUTONOMIA MUNICIPAL SA NT ANTONI 

DE PORTMANY.  

El regidor de Sant Antoni de Portmany, Vicent Costa Costa, en primer lloc, fa una 

introducció per il·lustrar a la resta d’assistents sobre els antecedents de la reivindicació 

que planteja al Consell Executiu de la FELIB. Explica, que es va aprovar un decret llei 

per part del Consell de Govern, que invadeix, al seu entendre, les competències 

urbanístiques municipals del seu municipi i del de Santa Eulàlia. Aquest decret llei, que 

regula determinats usos urbanístics de la zona militar coneguda com  Sa Coma, ha de 

ser convalidat al Parlament de les Illes Balears el proper dimarts, i enfront d’aquest fet, 

anuncia que el seu ajuntament defensarà les competències municipals. Aprofita també 

per presentar al secretari de la corporació, el Sr. Àngel Custodio, qui l’acompanya i qui 

l’ajudarà, com a tècnic, a explicar la qüestió als assistents. 

A continuació, demana la paraula el batle de Sant Lluís, el Sr. Carretero, qui fa saber 

al Consell que el seu ajuntament té interposat un recurs contenciós administratiu 

contra el Consell Insular de Menorca per una qüestió similar a aquesta, en defensa de 

l’autonomia municipal, i que el seu ajuntament, a pesar de rebre moltes pressions, du 

ula bandera de la defensa de l’autonomia municipal, i que ho fa representant a la resta 

de municipis de les Illes Balears.  

Acabada la intervenció del Sr. Carretero, pren la paraula el secretari de la corporació 

de Sant Antoni, qui explica que la convalidació del decret llei és molt perjudicial per al 

seu municipi i que lesiona greument l’autonomia municipal. 

Anuncia que es demanarà al Parlament de les Illes Balears que no es convalidi el 

Decret Llei, i demana a la FELIB que doni suport a les reivindicacions del seu municipi.  

Continuant amb la seva intervenció, fa especial esment al fet de que aquests terrenys 

militars passen a ser regulats pel Consell mitjançant un pla insular, formulat i aprovat 
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pel Consell. Això duu com a conseqüència que l’ajuntament no podrà cobrar impostos 

sobre les construccions que es facin als terrenys, que està previst que siguin molt 

importants,  i anomena la universitat i la depuradora de Vila. Com a exemples en 

contrari, posa el de les obres del Pla Director General Energètic, que sí satisfaran el 

4% de l’Impost de Construccions, Instal·lacions i Obres (ICIO) a l’ajuntament com a 

conseqüència de les obres dutes a terme al municipi de Sant Antoni.  

Segons el secretari l’actuació de l’ajuntament en aquest pla, es limitarà a presentar un 

informe no vinculant, i que s’hauria de demanar un informe vinculant a l’ajuntament, 

previ a l’aprovació d’aquests plans insulars per part del Consell.  

En aquest punt, el batle de Llucmajor, Joan Jaume mostra la seva preocupació pel fet 

de que el Decret Llei no es convalidi al Parlament, ja que aquest mateix text conté un 

article, referit a la concessió de llicències urbanístiques en determinats sòls 

urbanitzables que considera molt important per al seu municipi. Al mateix temps, 

reivindica el dret dels ajuntaments a cobrar el 10% d’aprofitament mig per a la 

instal·lació de parcs fotovoltaics sobre terrenys rústics, així com el cobrament dels 

respectius impostos de construcció i obres. 

El secretari de Sant Antoni explica que el Reial Decret no es pot convalidar 

parcialment, i que per això, i en vista que determinats preceptes del mateix afavoreixen 

els interessos municipalistes, es demanarà que el Decret Llei es tramiti com a projecte 

de llei, per poder donar entrada a la participació dels municipis a la redacció de la 

mateixa.  

Després de varis minuts de discussions sobre aquest mateix tema, a proposta del 

President, el Consell decideix aprovar per unanimitat enviar una comunicació a la 

Mesa del Parlament i a la Presidenta del mateix, en el que consti que la FELIB, 

assabentada de les reivindicacions del municipi de Sant Antoni de Portmany en 

defensa de l’autonomia municipal, dóna suport a les mateixes.  

 

 3.1 ALTRES. 

 

A continuació, el President proposa l’adopció d’un acord similar a l’anterior consistent 

en comunicar a la presidència del Consell de Mallorca, que a la vista del projecte de 

modificació del reglament d’organització del Consell, i malgrat no es varií la 

representació dels municipis,  l’interès dels municipis en ésser consultats abans de 

produir-se cap modificació de la composició de la comissió de patrimoni, territori i 
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urbanisme del Consell de Mallorca. Aquesta proposta és aprovada per unanimitat dels 

presents. 

De la mateixa forma, i a proposta també del President, en vista de la presentació 

davant el Parlament d’una esmena a la totalitat al projecte de llei del sòl presentada  

pel Govern, consensuat prèviament amb els municipis, s’aprova per unanimitat 

comunicar a la Mesa del Parlament i als diferents grups parlamentaris, l’exigència dels 

municipis de que qualsevol text susceptible de ser aprovat al Parlament, i que afecti de 

manera tan directe als municipis com és una llei del sòl, sigui consensuada  

prèviament amb els mateixos.  

Per acabar, el President pregunta als assistents si tenen altres qüestions a comentar, i 

en aquest moment, el batle de Llucmajor li recorda la problemàtica dels parcs 

fotovoltaics, qüestió que s’ha al·ludida durant el Consell Executiu, contestant el 

President que és un tema sobre el qual s’ha de treballar.  

No havent-hi més punts que tractar a l’ordre del dia, i no havent-se produït cap altre 

intervenció, el President dóna per finalitzada la reunió del Consell Executiu, de la qual, 

com a secretària, estenc la present acta. 

 

 

La secretària general   Vist i plau 

     El president  

 


